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دوران بی پاسخ ماندن جنایات 
سر آمده  است

احمــد جنتی، دبیر شــورای نگهبان در جلســه روز 
گذشــته شــورای نگهبان از عملیات ایــران در برابر 
اســرائیل قدردانــی کــرد و گفت: »حمله شایســته 
چنــد روز گذشــته فرزندان شــجاع ملت مســلمان 
ایــران که براســاس اصل دفاع مشــروع و منطبق بر 
موازیــن بین المللی در پاســخ بــه جنایت های رژیم 
صهیونیستی صورت گرفت، جلوه  پرفروغ دیگری از 
عزت و اقتدار ایران اســامی را به نمایش گذاشت.« 
وی در ادامــه افزود: »این اقدام موجب خوشــحالی 
و دلگرمــی آزادگان جهــان و به ویژه مردم غزه شــد. 
همچنیــن این اقــدام دقیق، ســنجیده و قاطعانه، 
مطالبه عموم مردم عزیــز ایران بود و به همین دلیل 
با اســتقبال و همراهی چشمگیر مردم مواجه شد.« 
وی ابــراز امیــدواری کرد کــه این رژیــم غیرقانونی 
کودک کُــش فهمیده باشــد دوران بی پاســخ ماندن 
جنایاتش ســرآمده و هر حرکــت نابجایی، نابودی او 
را ســرعت خواهد بخشــید.« دبیر شــورای نگهبان 
در خصــوص حامیان رژیم اشــغالگر صهیونیســتی 
نیز گفت:»همه کســانی که چشمان خود را به روی 
جنایات غیرانسانی آن بسته اند، بدانند که براساس 
ســنت الهی، نابودی این رژیم ظالم حتمی اســت. 
آن ها کــه تمام موازیــن و قواعد بین المللــی را پای 
جنایات رژیم صهیونیستی قربانی کرده اند، حاصلی 

جز سرافکندگی و خواری به دست نخواهند آورد.«

خوش به حال دولت
غامرضا نوری قزلجه، نماینده بستان آباد در مجلس 
در گفت وگو با ایلنا، در پاسخ به این که آیا نمایندگان 
نمی خواهند اعضای دولت را برای پاســخگویی به 
صحن بیاورند؛ عنوان کــرد: »دعا کنیم این دولت 
ادامه داشته باشد تا به عددهای )قیمت ارز( بالاتر 
نرسد و سایه شان مستدام باشد!« وی درباره این که 
در دولت قبل مجلس تا پای سوال از رئیس جمهور 
رفــت امــا در این دولــت هیــچ اقدامی از ســوی 
نمایندگان در این خصــوص رخ نمی دهد دلیل آن 
چیســت؟ گفت: »آن هایی که باید ورود کنند فعاً 
دنبــال موضوعــات خودشــان در انتهــای مجلس 
هستند. دولت هم خوش به حالش است و تقریباً در 
یک حالت فترت است و بی خیال می راند.« رئیسی 
در ســخنرانی روز دانشجو در ســال ۹۷ در پاسخ به 
ســوال یکی از دانشــجویان که پرســیده بود »فکر 
می کنید اگر در رقابت انتخابات ریاســت جمهوری 
در سال ۹۶ رئیس جمهور می شــدید، وضع کشور 
بهتر از این بــود؟« گفته بود: خدا رحم کرد که من 

رئیس جمهور نشدم که دلار ۵ هزار تومان شود.

احمدی نژاد واکنش نشان داد
محمــود احمدی نژاد، رئیــس دولت های نهم و 
دهم، دیروز در حاشیه دیدار با جمعی از بانوان، 
در پاسخ به سوالی درباره حمله ایران به اسرائیل 
گفت:»هر کشــوری به سایر کشورها غیرقانونی 
حملــه کند، باید پاســخ آن را دریافت کند و این 
حق کشــوری اســت که مورد تهاجم قرار گرفته 
اســت.« البته پس از آنکــه احمدی نژاد بالاخره 
دربــاره این عمل ایران ســخن گفت، بســیاری 
در فضــای مجــازی و شــبکه های اجتماعی به 
استفاده او از لفظ کشــور برای اسرائیل واکنش 
نشــان دادند و در این راســتا انتقاداتی نیز به او 

صورت گرفت. 

تایید مدیرمسئولتایید سردبیرامضای دبیر سرویسساعت پایان ویراستاریساعت پایان صفحه آراییساعت شروع صفحه آرایی

 دوم؛ بحران گفتمان: مردم به جای آنکه به رقابت ایده ها نگاه 
کنند و به اســتقبال راهکار های حل چالش و مسائل اساسی کشور 
بروند، با فضای سیاسی  منسوخ شدهِ لیست های انتخاباتی طرف اند 
 سوم؛ خلأ فرآیند تربیت نیروی سیاسی: جامعه ایرانی 
در سپهر سیاسی چهره های نو نمی بیند. عدم تحزّب و سیاست ورزی 
تشکیاتی، انتقال نسلی در امر سیاسی را با ابتذال مواجه کرده است
 چهارم؛ خلاصه شدن امر سیاسی در صندوق: فقدان 
بستر های مشــارکتی، موجب شــده تا مردم، نقش روشنی در اداره 

کشور نداشته باشند
 پنجم؛ نهاد های فراقانونی و چالش نادیده گرفتن 
قانون: طی ســالیان اخیر، شــاهد صد ها مصوّبه غیرقابل اجرا یا 
مصوّباتی بوده ایم که به آن اعتنا نمی شود. از سوی دیگر، شورا های 

موازی و حتی موقتی و مصلحتیِ حالا دائمی شده است. 

 ششم؛ وضعیت معیشتی؛ که نیاز به توضیح ندارد.« 
نفوذ جریان تجدد و تحجر  �

میرحسین سیدرحیم زاده، دبیر جنبش عدالت خواه دانشجویی در 
ابتدا گفت: »به زعم ما، امروز مهم ترین رسالت نظام، افزایش امکان و 
انگیزه مردم به مشــارکت در حکمرانی کشور است. آنچه ما از بررسی 
کان وضعیت کشــور درک می کنیم، نفوذ دو جریان تجدد و تحجر بر 
شئون حکمرانی نظام عزیز ماست. جریان تحجر با پمپاژ طرز فکر های 
تهدیدمحور و ضدتحول و جریان تجدد با هوچی گری و القای مسائل 
بی اولویت به عرصه سیاسی و اجتماعی کشور، در حال ایجاد اختال 
در مسیر حرکت انقاب هستند. در ادامه، به اثرات قوت گرفتن این دو 

گفتمان اشاره می کنیم:
تضعیف امربه معروف و نهی از منکر و قبض 

حق اعتراض: قدرت یافتن متحجرین با تمسک به طرز 01

 اخیراً و به رسم هرساله دیداری بین دانشجوها و رهبری برگزار شد و برخی 
نماینده تشکل ها نکاتی را در این جلسه بیان کردند و از دغدغه های خود 
گفتند که برخی از نکته های بیان شــده، حاوی مسائل کانی در حوزه 
مملکت داری و اوضاع و احوال کشور بود.این دیدار در تاریخ 1۹ فروردین 

برگزار شد ومتن اظهارات دانشجوها را سایت تابناک منتشر کرد. 

بحران مشارکت و عدالت  �
حســین قنواتی، دبیر اتحادیه انجمن های اسامی دانشجویان 
مستقل دانشگاه های سراسر کشور گفت: »چالش جدی در مشارکتِ 
مردمی در سه انتخابات اخیر، نگران کننده و از چند منظر قابل بررسی 

است. 
 اول؛ بحران نمایندگی: بخشی از مردم به درست یا غلط، به 

این تصوّر رسیده اند که نماینده ای در فرآیند انتخابات  ندارند. 

فرهــاد فخرآبــادی، خبرنگار گروه سیاســی: در تمام طول تاریخ سیاســی – اجتماعــی ایران و 
از زمانــی که دانشــگاه پایه گذاری شــد و فعالیــت خود را آغــاز کرد، دانشــجویان تحت عنوان 
تشکل های دانشجویی در دانشگاه ها دست به فعالیت زدند. تاریخ ایران چه در دوره پهلوی و 
چه در سال های پس از پیروزی انقلاب، به کرات به یاد دارد که در دانشگاه ها فعالیت های مهمی 
صورت گرفته است و تاریخ دانشگاه ها سرشار از فعالیت ها و تلاش های موفق و ناموفقی برای 
اصلاح اوضاع کشور اســت که پرداختن به این فعالیت ها خود داستان مفصلی دارد. هرچند 
شدت این فعالیت ها و آزادی فعالیت در ادوار مختلف، تفاوت داشته است، چنانچه برای مثال 
در دوره پس از پیروزی انقلاب دوره شــکوفایی فعالیت دانشجویی)نســبت بــه ادوار دیگر( در 
دوران اصلاحات شکل گرفته است و شاهد اوج گیری این فعالیت ها و فضای باز دانشگاه بودیم 
اما دوره هایی هم بوده اند که فضای بســته و تعطیلی انجمن ها و تشــکل ها سهم دانشگاه و 
دانشــجویان بوده اســت. در کنار این موضوع، یکــی از ویژگی های خاص در ســال های پس از 
پیروزی انقلاب، این بوده که هرازگاهی فرصتی برای دانشجوها و تشکل های دانشجویی فراهم 

شده که دیدارهایی را با برخی مقامات کشور داشته و دغدغه های خود را مطرح کنند. 

انقلابیون  انتقادی
گفت وگو با فعالان دانشجویی درباره دیدار اخیر با رهبری و مواضع آنها در قبال وضع موجود

فضای باز یا بسته؟
تشکل ها و انجمن های دانشجویی به کدام سمت حرکت می کنند؟ 
آیا آنها در مســیر مطلوبــی قرار دارند و فضا بــرای فعالیت مقبول 
آنها فراهم است؟ آیا به ایده ها و راهکارهایی که توسط تشکل های 
دانشجویی به مقامات کشور ارائه می شود، عمل شده و می شود. 
این قبیل ابهامات، مواردی است که می توان از فعالان دانشجویی 
و افرادی که با تشــکل های دانشجویی و دانشگاه ها ارتباط دارند، 
جویا شــد. در همین ارتباط، زهرا ســعیدی )دبیر انجمن اســلامی 

دانشــگاه الزهــرا( که در جلســه اخیر بــا مقام رهبــری هم حضور 
داشت، در گفت وگویی که با خبرنگار هم میهن داشت گفت، فضای 
دانشــگاه ها برای فعالیت تشکل ها باز شده اســت. در مقابل اما 
ســالار احمــدی )دبیر شــاخه جوانان و دانشــجویان حــزب ندای 
ایرانیان و فعال دانشجویی دانشــگاه تهران( معتقد است، ایجاد 
فضای پلیســی در دانشــگاه ها و تقویتِ نشنیدن ها باعث شده تا 

فعالیت تشکل ها سخت و با محدودیت بیشتری همراه باشد. 

 طی سال های پس از پیروزی انقلاب، جلساتی بین برخی مقامات ارشد کشور برگزار  شده و می شود. به 
نظرتان این جلسات چقدر مفید است و آیا تاکنون از این جلسات به نتیجه و پاسخ دلخواه رسیده اید و 

بازخورد عملی از مسائل مطرح شده در جلسه دیده اید؟
1

زهرا سعیدی: جلسات که همیشه بعد از پیروزی انقاب برگزار  شده است اما این 
جلسات همیشه بستگی به دولت هایی داشته که روی کار بوده اند. بسته به رویکرد 
هر دولت تعداد جلسات با دانشجوها کم و زیاد می شد و اینکه چه مقام مسئولی 
خود را مقابل دانشجوها قرار دهد، در دولت ها فرق دارد. این موضوع که از جلسه  
تشکل های دانشجویی با مقامات به پاسخ دلخواه رسیده باشیم یا خیر هم دقیقاً ارتباط با همین موضوع 
دارد که چه دولتی مشغول به کار است و چه مسئولی روبه روی شما نشسته، آن دولت چه گفتمان و نظر 
سیاسی دارد و براساس گفتمانی که به آن اعتقاد دارد، دیدگاه ها و راهکارهای دانشجوها و تشکل ها 
چقدر در آن دیدگاه حائز اهمیت اســت. یک عده جلســات را برگزار می کردند و همچنان هم برگزار 

می کنند اما شاید آن مقدار که خودشان می گویند به فحوای کام 
دانشــجو توجه نمی کنند البته عده ای هم هستند که به حرف 
دانشجوها توجه دارند زیرا قائل به این هستند که دانشجو باید در 
مسائل سیاســی و اجتماعی کشــور دخالت کرده و به حل این 
مسائل کمک کند. ما هم در مدتی که در انجمن فعالیت می کنیم، 
جلساتی داشته ایم. در برخی زمان ها هم بیشتر دانشجوها در نظر 
گرفته می شــوند و این جلسات را برگزار می کنند. زمان هایی که 
وضعیت بحرانی اســت و دانشــجوها هم با ایــن وضعیت درگیر 

هستند، تعداد این جلسات زیاد می شود )مانند سال 1401 که 
جلسات برگزار می شد(. بسته به شرایط به حرف دانشجو عمل 
می شــود، یعنی اگر شرایط راحت باشــد ممکن است به حرف 
دانشجو توجه و عمل کنند؛ البته اگر این حرف در مسائل خیلی 
کان نباشد. منتها خیلی بیش از این، جا دارد که به دانشجوها و 
نظــرات آنهــا توجــه شــود، ولــی یــک بخــش هم بــه ضعف 
ایده پردازی هــای دانشــجویی برمی گــردد و مشــخصاً بایــد 
ایده پردازی ها قوی تر شود. همانطور که مقام معظم رهبری گفتند 
نیاز است که تعقل و تأمل بیشتری در پیشنهادات دانشجوها شود. 
ســالار احمدی: جــدای از بحــث تاثیرگذاری 
دیدارهای دانشــجویان با مقامات سیاسی باید 
گفت کــه حضــور مقامــات سیاســی در بین 
دانشجویان و شنیدن نقدها و دغدغه های آن ها 
در سال های پس از انقاب به دلیل نقش جدی ای که دانشجوها در 
فضای سیاسی قبل از انقاب اسامی )هم در تحولات داخلی و هم در 
فعالیت های تشکلی خارج از کشور( داشتند باب شد که اوج آن را در 
زمان دولت اصاحات و همچنین دولت آقای روحانی شاهد بودیم اما 
رفته رفته این حضور نه تنها کمرنگ شد بلکه دچار آفت تک صدایی نیز 
شــد. به عینه دیدیــم کــه در دیدارهای رؤســای جمهور بــا فعالان 
دانشجویی تشکل های منتقد به مرور حذف شدند و این خالص سازی 
با سرعت جدی تری در دولت فعلی ادامه یافت و آقای رئیسی برخاف 
اســاف خود که حداقل در عیان نقدها را می شــنیدند؛ در فضایی 
یکدست که دائماً در حال تشویق ایشان بود، سخنرانی کردند. اما در 
مورد تاثیرگذاری عملی اینگونه نشست ها باید گفت که متاسفانه درصد 
بســیار پایینی از مطالبات مطرح شده دانشــجویان در کام مقامات 
پاسخ داده نمی شد چه برسد به اینکه بخواهد عملی شود. نشست های 
دانشجویی با مقامات سیاسی بیشتر حکم تخلیه انرژی دانشجویان را 

دارد تا فضایی برای پیگیری مطالبات آنان باشد. 

 مشکلات بسیاری در این دیدار ها از سوی دانشجویان مطرح شده است. به نظر شما مهم ترین مشکل و معضل کشور به عنوان یک دانشجو که فعالیت 
تشکیلاتی می کنید، چیست؟ آیا درباره این معضل و مشکل در مقام یک فعال دانشجویی در انجمن راهکاری ارائه کرده اید؟ راهکارتان به صورت خلاصه 

چه بوده و آیا توجهی به آن شده است؟
2

زهرا سعیدی: من نمی توانم به تک مشکلِ مهم اشاره کنم، اعتقادم بر این است که 
هر مشکلی وجود دارد باید حل شود. هر مشکلی در مقام خودش مهم ترین مشکل 
به شمار می رود. جنبش دانشجویی هم تاش کرده در حد و توان خود راهکار حل 
مشــکات را ارائــه کند. بســیاری از تشــکل های ما هــم انصافاً ایــن کار را انجام 
می دهند؛ چنانچه دیده ایم این راهکارها در دیدارهایی که با رئیس جمهوری و مقام معظم رهبری و یا 

وزرا برقــرار شــده، ارائــه شــده اســت. در جلســات دیده ایم که 
مســئولین هم این راهکارها را مطالعه کرده و به مســئول مربوطه 
ارجاع می دهند و خیلی از آنها هم اجرا می شود. مثاً وقتی درباره 
مســئله هیئت علمی ها حرف زده شــد، چند روز بعد دستور آن 

صادر شد. 

ســالار احمدی: مهم ترین مشــکل جامعه 
ایران امروز ما، نشنیدن است؛ دوگانه دولت 
و ملت به مرحله خطرناک نشنیدن رسیده و 
ایــن را می شــود از میــزان مشــارکت ســه 
انتخابات اخیر به خوبی دریافت کرد. طبق آمار رســمی وزارت 


